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برخی فکر می کنند نظام از 
علوم انسانی می ترسد

آیت الله آملی لاریجانی در ســومین همایش علمی 
"بررسی نقش حوزه و دانشــگاه با موضوع تحول در 
علوم انســانی، موفقیت ها و ناکامی ها تصریح کرد: 
یکی از بسترهای مناســب برای ایجاد این وحدت، 
موضــوع علوم انســانی و تحول آن اســت که یکی 
از موضوعات بســیار اساســی اســت که مورد توجه 

دانشگاه و حوزه های علمیه هم هست.
وی بیان کرد: تحول در علوم اجتماعی و انســانی را 
برخی موضوعی سیاسی جلوه می دهند و آن را نفی 
می کنند و ادعا کردند که چون علوم ســکولار است 
این آقایان در حکومت می ترسند که این علوم حاکم 
شــود و جلوی علــوم دینی و ولایت فقیــه را بگیرد و 
آمدند آن را نفی کردند، برخی دیگر به محض شنیدن 
صحبت های من در خصوص علوم انســانی گفتند 
من علوم انسانی را نفی کرده ام که هر دو این دیدگاه 
اشتباه اســت. حتی یکی از استادانی که از آلمان بنا 
بود در جلســه برای روز جهانی فلسفه بیاید سفرش 
را لغو کرد و گفت در ایران علیه علوم انســانی کار می 

کنند که این ادعاها نادرست است.
رئیس قوه قضاییه ادامه داد: همانطور که اشاره شد 
موضوع تحول در علوم انسانی دشوار است و اجرای 
آن دشــوارتر؛ هم یافتن مجاری تحول و هم در مقام 
عمل تحول در علوم انســانی کار آســانی نیســت و 

وحدت حوزه و دانشگاه را می طلبد.

تحول در علوم انسانی ضروری است
آملــی لاریجانی ادامــه داد: برخی تحــول در علوم 
انسانی را غیر ممکن می دانند، چون معتقدند امکان 
ندارد ساحت علم، دینی و ارزشی شود. من ادعایی که 
دنبال می کنم این است که نه تنها این تحول امکان، 
بلکه ضرورت دارد. رئیس دســتگاه قضا تاکید کرد: 
ابتدا باید بدانیم علم چیست؟ وی با بیان اینکه یکی 
از موضوعاتی که باید در علوم متحول شود، موضوع 
پیش فرض هاست، گفت: پرسش ها در بستر پیش 
فرض ها خلق می شــوند و تمام گفته های ما پاسخ 
به پرسش هاست؛ بنابراین تمام گفته های ما در علوم 
در بســتر پیش فرض ها بیان می شود. اگر ما علوم 
انســانی را واکاوی کنیم به پیش فرض های زیادی 
خواهیم رســید. آملی لاریجانی گفت: اگر از منظر 
فیلســوفان غربی هم نگاه کنیم می بینیم که بحث 
پیش فرض ها مهم است، اما سوال اینجاست که آیا 
پیش فرض عالمان دینی و غیردینی یکسان است؟

آملــی لاریجانی در ادامه با بیــان اینکه پیش فرض 
ها جایی هســتند که دین می تواند به آنها ورود کند، 
گفــت: گاهی پیش فرض ها می توانــد نگاه ما را به 
علم تغییر دهد. پیش فرض های ما در علم و توصیه 
های برآمده از علم دخیل هستند. رییس قوه قضاییه 
ادامه داد: باید ببینیم در حوزه های علمیه چه چیزی 
را می توانیم به علم وارد کنیم. اگر ما تحول را بپذیریم 
اساتید علوم باید تشخیص دهند که چه پیش فرض 
هایی لازم است، از طرف دیگر اساتید حوزه نقش دین 
را بررسی کنند. شتاب زدگی ما را به اشتباه می اندازد 

بنابراین باید از تحول شتاب زده پیشگیری کنیم.

پیام ما را گرفتند
کشور بی حساب و کتاب نیست که فردو »زمین فوتبال« شود

بهروز کمالوندی سخنگوی سازمان انرژی اتمی صبح روز سه شنبه در نشستی 
خبری در باشــگاه خبرنگاران جوان درباره زمان بندی ســاخت پیشــران های 
هســته ای گفت: ساخت پیشران های هسته ای ولو در چارچوب برجام شدنی 
است اما شاید اقتصادی نباشــد مثل غنی سازی که توجیه اقتصادی نداشت 
اما کالایی اســتراتژیک بود. در عین حال برای اقتصادی شدن این محصول 
شــاخص هایی وجود دارد. ســاخت پیشران اســتراتژیک است و با وجود عدم 
تمایل کشورهای بزرگ به وارد شدن در این عرصه ایران می تواند ورود پیدا کند. 

من فکر می کنم تصمیم هیات نظارت در این خصوص مدبرانه بوده است.
وی در پاسخ به سوال دیگر ایسنا تایید کرد که زمان برگزاری کمیسیون مشترک 
برجام،  ۲۱ دی ماه در سطح معاونان خواهد بود و درباره حضور تیم جدید آمریکا 
در ترکیب ۱+۵ گفت: احتمالا این نشســت آخرین نشستی خواهد بود که تیم 
قبلی آمریکا در آن شرکت می کند. در هر حال در حوزه های فنی ارتباطات ما 
با هیات آمریکایی برقرار است و طبیعی است که افراد جدید باید در زمان بندی 
مشــخص با برجام آشنا شــوند. هنوز دولت جدید آمریکا کار خود را آغاز نکرده 
اســت و باید منتظر این جابه جایی بود در عین حال با ســایر کشــورهای عضو 
۱+۵ در ارتبــاط هســتیم و در حوزه فنی تاکنون مشــکلی برای تعامل با طرف 

آمریکایی نداشتیم.

سفر آمانو مفید بود
کمالوندی در پاسخ به سوال دیگر در مورد سفر آمانو به ایران خاطر نشان کرد: 
این سفر به درخواست آقای صالحی انجام شد و از قبل پیش بینی شده بود. ما 
در مقاطع و مکان های مختلف و در حاشیه اجلاس ها اگر فرصت فراهم شود، 
با مقامات آژانس دیدار می کنیم. چرا که از هر فرصتی برای تبادل نظر استقبال 
می کنیم و از چند ماه قبل در نظر داشتیم که در آستانه یکسالگی اجرای برجام 
آقای آمانو سفری به تهران داشته باشد. با این هدف که در جریان امور قرار گیرند 
و دو طرف بتوانند مطالب خود را منتقل کنند. به نظر من ســفر بســیار مفیدی 

انجام شد و در همه دیدارهایی که آقای آمانو داشت مواضعی مطرح شد.
وی ادامه داد: آقای روحانی در دیدارشان با آمانو تاکید کرد که ما انتظار داریم 

با وجود همکاری های ایران هر چه زودتر گزارش جامع آژانس منتشر شود.
کمالوندی در ادامه خاطرنشــان کرد: با اجرای برجام راه های زیادی در سطح 
بین المللی  به روی ما باز شده است. اما باید ارتباطات و سرعت کار را بالا ببریم. 
ما انتظار داریم آژانس در حوزه های مختلف همکاری لازم و گسترده را از جمله 
تولید پیشران های هسته ای داشته باشد. وی گفت: قطعا آنچه که در ملاقات 
آمانو با مســئولان ایرانی مطرح شده است، برای نگارش هر چه بهتر گزارش 
بعدی آژانس تاثیرگذار اســت. همچنین تا جایی کــه من در جریان قرار گرفتم 

تیم آمانو هم از ملاقات با مسئولان ایرانی راضی بوده اند و به این نتیجه برای 
چندمین بار رسیدند که ایران به تعهداتش پایبند است.

سعی کردیم واکنشمان به تمدید تحریم ها خلاف برجام نباشد
کمالوندی در رابطه با ســاخت پیشــران های هســته ای تاکید کرد: پیشــران 
هسته ای یک بحث چند بعدی اســت، یک راکتور قدرت است که می تواند بر 
روی کشــتی سوار شود. وقتی بنا باشــد اندازه این راکتور کوچک یا بزرگ شود 
نوع ســوخت آن هم تغییر می کند و همین طور بنا به ابعاد فنی آن بحث های 

پروتکلی و پادمانی اش هم متفاوت می شود.
آقــای آمانو در دیداری که در تهران داشــتند در رابطه با جزئیات این پیشــران 
سوالاتی را مطرح کردند و معتقد بودند که کار خلافی نیست. اما اینکه چه نوع 
اهداف، چه نوع پیشــران، چه نوع سوختی خواهد داشت موضوعاتی است که 
تمایل داشتند درباره آن بدانند و ما گفتیم که فعلا در حال بررسی هستیم. وقتی 
مطالعات امکان ســنجی این پروژه انجام شــود می توانیم اعلام نظر کنیم. ما 
در زمینه راکتور قدرت تجربیات خوبی داریم و تصمیم برای ســاخت پیشــران 

هسته ای تحول بزرگی است.
وی اظهار کرد: ما ســعی کردیم واکنشــمان به تمدید قانون ایسا خلاف برجام 
نباشــد و براساس بررسی هایی که انجام دادیم می دانیم که می توانیم فعالیت 
های زیادی در این زمینه داشــته باشیم. اگر منابع مالی این پروژه تامین شود 
می توانیم در بلند مدت به نتیجه برســیم. صحبت آقای آمانو این بود که وقتی 
بعد از بررســی به تصمیمی رسیدیم طبق پروتکل الحاقی باید این تصمیم را به 
آژانس اعــلام کنیم. ما معتقدیم ایران یکی از ده کشــور بزرگ دارای ظرفیت 
ناوگان کشتیرانی اســت و می توانیم در این زمینه پیشرفت های قابل توجهی 

داشته باشیم
این مقام سازمان انرژی اتمی در پاسخ به این سوال که برخی معتقدند واکنش 
ایران به تصویب قانون ایســا متناسب با سطح اقدام متقابل نبوده است گفت: 
ما از مدت ها قبل موضوعات مختلف را در چارچوب بازگشــت پذیری و اقدام 
متقابل بررسی کرده و در قالب یک جعبه ابزار در اختیار هیات نظارت بر برجام 
قرار دادیم و هیات نظارت براساس ملاحظات کلان کشور تصمیم گیری می 
کند و اگر لازم باشــد ایران به جای قبلی اش برگردد و یا حتی جلوتر از آن همه 

اقدامات دیده شده است.
کمالوندی تاکید کرد: واکنش ایران تاثیر خودش را گذاشته است و ما این را در 
کلام آمانــو هم حس کردیم. همچنین عدم امضای قانون تمدید تحریم های 
ایران توسط اوباما و نیز دستور متوقف کردن اجرای این قانون از تاثیرات واکنش 
ایران بوده است. در هر حال ما به لحاظ حقوقی تمدید قانون ایسا را نقض برجام 

می دانیم. اما اگر آثار این قانون اجرایی شود نقض عملی صورت گرفته است و 
دیگر واکنش ما به این نقض متفاوت خواهد بود.

میزان غنی سازی پیشران در چارچوب برجام خواهد بود
وی در رابطه با میزان غنای ســوخت پیشران هسته ای خاطر نشان کرد: این 
میزان بنا به نوع پیشــران متفاوت اســت. پیشران ها دارای راکتورهای قدرت 
کوچک هســتند که این فضا را برای کشــورها ایجاد می کند تا بیشتر به سمت 
تولید چنین راکتورهایی بروند. پیشــران ها در دنیا از ۵ تا 90 درصد سوختشان 
وجــود دارد. اما ما قصد داریم فعلا در چارچوب برجام این پروژه را پیش ببریم. 
در عین حال اگر بخواهیم غنای ســوخت را60 تا 80 درصد داشــته باشیم باز 
هم از چارچوب برجام خارج نشــده ایم و می توانیم کار ســاخت راکتور را انجام 

دهیم و تولید سوخت را به بعد از سال هشتم موکول کنیم.
وی در پاســخ به ســوالی دیگر مبنی بر اینکه یک نماینده مجلس پس از بازدید 
سایت فردو اعلام کرده بود که فردو به یک زمین فوتبال گل کوچک تبدیل شده 
است و ســازمان انرژی اتمی با بازدید نمایندگان از این سایت مخالفت می کند 
اظهار کرد: آن ها که چنین صحبت هایی را مطرح می کنند کمی تامل کنند و 
ملاحظات کشور را در نظر بگیرند. سازمان انرژی اتمی هیچ مخالفتی با بازدید 
نکرده است. آقای ذوالنوری رئیس کمیته هسته ای مجلس گزارشی در این باره 
ارائــه دادند که می توانید به آن گزارش مراجعه کنید. ما طبق برجام تعهداتی در 
فردو داریم که آنها را انجام می دهیم. یک بخشی از فردو از اول فعالیت نداشت 
و در بخش دیگر طبق برجام عمل شــده اســت. اگر کسی آنجا را زمین فوتبال 
گل کوچک می بیند، نگاه شخصی خود اوست. در عین حال ما تمام اقداماتی 
که در سایت فردو و سایت های دیگر انجام می دهیم را به مقامات گزارش می 
کنیم و کشور آنقدر بی حساب و کتاب نیست که چند نفر در سازمان انرژی اتمی 
بخواهند فردو را به زمین فوتبال تعبیر کنند. من توصیه می کنم به این دوستان 
که ایجاد شبهه نکنند. طبیعی است وقتی سانتریفیوژهایی از یک سالن برداشته 
می شوند زمین باز می شــود اما این کاری خلاف نبوده است. متاسفانه اکنون 
در شرایطی هستیم که نمی توانیم بسیاری از مسائل را بازگو کنیم و مجبوریم با 
دهان بسته صحبت کنیم. وی در ادامه در پاسخ به سوالی دیگر خاطر نشان کرد: 
تصمیم به تحقیق و توسعه و یا ساخت پیشران هسته ای یک تصمیم استراتژیک 
است و طرف های مقابل ما پیام این تصمیم را گرفته اند. باید بدانیم که مشکلات 
را نمی شــود فقط با زور حل کرد. بلکه تدبیر مهم تر اســت. نمی توان تصور کرد 
حالا که سفیر روســیه در ترکیه کشته شده است پس سفیر ترکیه در روسیه هم 
باید کشــته شود! اگر بخواهیم اینگونه فکر کنیم هیچ چیز درست نمی شود ما 

معتقدیم اقدام اولیه مان آثار را خود را داشته است.

مردم حقوقشان را بشناسند، مطالبه گری خواهند کرد
حجت الاســلام مجید انصاری معاون حقوقی رئیس جمهور گفت: مردم باید به حقوقشــان آشــنا شــوند، ســپس از راه های مختلف مطالبه گری خواهند کرد و پس از آن مســئولان مجبور به اجرای مطالبات قانونی مردم خواهند شد. 
وی با بیان اینکه در حوزه حقوق شــهروندی باید نگاه مان به بهتر شــدن وضعیت باشــد، اظهار کرد: بعضی حقوق شهروندی در کشــور مورد غفلت قرار گرفته است و در حوزه سیاسی و مدنی دچار نقصان های بیشتری هستیم. معاون 
حقوقی رئیس جمهور با اشــاره به رونمایی از منشــور حقوق شــهروندی افزود: آزادی های مدنی و سیاسی، توسعه احزاب، تسهیل مشارکت مدنی و سیاسی، حقوق اجتماعی، اقتصادی و اشتغال و همچنین امنیت در این منشور مورد 
تاکید بیشــتری قرار گرفته اســت. انصاری گفت: منشور حقوق شــهروندی مبتنی بر قانون اساسی و قوانین موضوعه و مجموعه ای از حقوق شهروندان در عرصه های مختلف است. انصاری افزود: بر اساس منشور حقوق شهروندی 
دستگاه های اجرایی موظفند هر شش ماه یکبار گزارش اقدامات خود را ارائه دهند. وی با بیان اینکه این منشور، خط مشی و برنامه دولت یازدهم در حوزه حقوق شهروندی است، گفت: مردم باید به حقوقشان آشنا شوند، پس از آن از 
راه های مختلف مطالبه گری خواهند کرد و پس از آن مســئولان مجبور به اجرای مطالبات قانونی مردم خواهند شــد. انصاری با بیان اینکه منشــور حقوق شهروندی متنی حقوقی و اجرایی است گفت: رئیس جمهور قسم خورده است 

همه حقوقی را که در قانون اساسی به رسمیت شناخته شده پیگیری کند. بر اساس همین ریل گذاری دولت بعد نیز همین روند را ادامه خواهد داد.

سیاسی
مــاه 1395 آذر  سه شــنبه 30 

پیگیری روز

14 مورد از 16 مورد اتهامی محمود صادقی خارج از وظایف نمایندگی بود
سخنگوی هیات نظارت بر رفتار منوچهر جمالی نوبندگانی با اشاره به برگزاری نشست هیات نظارت بر رفتار نمایندگان 
در مجلس، اعلام کرد: از ۱6 مورد اتهامی در مورد محمود صادقی ، ۱۴ مورد خلاف شــأن نمایندگی تشخیص داده 

شد و ۲ مورد جز مواردی بود که وظیفه نمایندگی تشخیص داده شد.
او خاطرنشان کرد: بر این اساس قرار شد بعد از جمع بندی پرونده توسط هیات نظارت بر رفتار نمایندگان، پرونده جهت 

رسیدگی به دادسرای عمومی و انقلاب تهران ارسال شود.
ســخنگوی هیات نظارت بر رفتــار نمایندگان یادآور شــد: ۱6 پرونده مربوط به این نماینده مــردم تهران در مجلس 

شــورای اســلام، در مورد پرونده بورســیه ها که ۷ نفر از آقای صادقی شکایت کردند، به این نتیجه رســید که باتوجه به این که اظهارنظرهای صورت 
گرفته مربوط به پیش از زمان نمایندگی آقای صادقی بوده، بنابر این هیات نظارت بر رفتار نمایندگان صلاحیت تصمیم گیری ندارد و بر این اســاس 

پرونده به دادسرا ارجاع شد.
عضو هیات رییســه کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس همچنین با اشاره به شکایت نماینده کاشان و آران و بیدگل از محمود صادقی 
گفت: هیات نظارت بر رفتار نمایندگان مجلس پس از بررسی شکایت سیدجواد ساداتی نژد از محمود صادقی به این نتیجه رسید که اظهارات نماینده 
تهران خارج از وظایف نمایندگی بوده و این پرونده نیز به دادگاه ارجاع شد. او گفت: پرونده مربوط به یاشار سلطانی نیز بنابر تشخیص هیات نظارت 

بر رفتار نمایندگان خارج از حیطه نمایندگی تشخیص داده شد.

واکنش روز

آملی لاریجانی هیچ قضاوتی درمورد لغو سخنرانی مطهری نکرد
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی درباره دیدار دو هفته گذشته نمایندگان با رئیس قوه قضائیه گفت که 
آیت الله آملی لاریجانی نفیا یا اثباتا هیچگونه قضاوتی راجع به حادثه لغو سخنرانی علی مطهری در مشهد نداشته است.
علیرضا رحیمی اظهار کرد: پیش از این در توضیح جلسه دیدار نمایندگان با رئیس قوه قضائیه مطرح شده بود که آیت 
الله آملی لاریجانی از اقدام دادســتان مشهد دفاع کردند، اما در جلسه ای که ما خدمت ایشان داشتیم آیت الله آملی 
لاریجانی نفیا یا اثباتا هیچ گونه قضاوتی راجع به حادثه مشــهد نداشــته اند. چون به هر حال نه به شکل محتوایی و نه 

بصورت شکلی وارد موضوع نشده بودند.
وی افزود: در واقع ایشــان نقل قولی را از طرف آقای محســنی اژه ای مطرح کردند که دادســتان مشــهد گفته »۱0بار با اســتاندار تماس گرفتم که 
شــورای تامین تشکیل شــود و بعد که موفق نشدم،  پیک مکتوب فرستادم. اما بعد از این که جلسه شورای تامین را برگزار نکردند به ناچار دستور لغو 

سخنرانی را دادم».
رحیمــی در پایــان بیان کرد: البته گرچه اکنون از آن فضا عبور کرده ایم اما امنیت اجتماعات و تقویت آرامش و همدلی و فصل الخطاب بودن قانون 
از ضرورت های کشــور اســت که همه باید به آن توجه داشته و پایبند باشــیم؛ به ویژه اینکه انتخابات ریاست جمهوری و شوراها را در پیش داریم و بر 

همگان از فعالین سیاسی تا مسئولین مختلف در قوای سه گانه لازم است که در جهت تامین آرامش عمومی و پیشرفت کشور حرکت کنیم.


